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چند دهه ای می شود که در سریال ها و فیلم های هالیوودی، مسئله زمان و سفر در آن، مورد توجه قرار 
گرفته است؛ به همین خاطر هم، تهیه کنندگان غربی، فیلم ها و سریال های زیادی را پیرامون سفر در زمان، 

ساخته اند. 
البته در گذشته، بخش اعظم فیلم هایی با درون مایه های سفر در زمان، بیشتر در ژانر ماجراجویی و کمدی 

بود ولی با گذشت زمان، هر روز داستان های قوی تر و فلسفه های متفاوتی در این مورد، خلق شده است. 
معمولا در داستان های چند سال اخیر سریال ها و فیلم ها، مسئله سفر در زمان به صورت امری حتمی 
نشان داده می شود که درهایش برای برخی مردم غربی گشوده شده و هرچند که تا به حال علنی نشده است 

ولی در این فیلم ها و سریال ها تاکید بر این امر است که این اتفاق، افتاده است. 
شــبکه آمریکایی »نت فلیکس« به عنوان شبکه ای بین المللی و اینترنتی، چند سالی می شود که رو به 
سمت تولیدات مشترک بین برخی کشورهای اروپایی و شرقی آورده است. این شبکه که در سال های اخیر، 
با پروژه های ابر قهرمانی اش طرفداران بسیاری به دست آورده است، در قالب ژانر تخیلی و فراطبیعی سریالی 
به نام »تاریک« که محصول مشــترک آلمان و آمریکاســت را می سازد و مخاطب خود را پای روایت جلو و 

عقب بردن زمان، به سلیقه خود می نشاند. 
آغاز داستان تاریک

تاریک یا Dark(( نام ســریالی اینترنتی در ژانر فراطبیعی و علمی- تخیلی اســت که در سال ۲۰۱۷ به 
کارگردانی »باران بو اودار« منتشر شد. تاریک یکی از محصولات اورجینال نت فلیکس است و توسط همین 
شــرکت ساخته و توزیع شده است؛ این ســریال به عنوان اولین سریال نت فلیکس ساخته شده که به زبان 

آلمانی در آن صحبت می شود و اتفاقاتش در این کشور می افتد. 
داستان سریال تاریک، در سه زمان جداگانه با فاصله 33 سال می گذرد و این سه زمان برخلاف تصور ما 
به شکل خطی به دنبال هم نمی آیند، بلکه هر سه یکدیگر را می سازند. در این سریال گذشته، حال، آینده 

به نوعی همزمان در حال وقوع هستند.
داســتان سریال تاریک در شهر »ویندن« می گذرد، شهر کوچکی مجاور یک نیروگاه هسته ای. هر چه 
بیشــتر در ســریال پیش می رویم شخصیت های بیشتری به داستان اضافه می شوند و روابط پیچیده  آنها با 

یکدیگر و با داستان مشخص می شود.
در فصل اول سریال تاریک، مخاطب متوجه می شود که از طریق غار یا دستگاه ماشین زمان، امکان سفر 
به تاریخ های مختلف وجود دارد و وقایع هر 33 سال یک  بار که چرخه  خورشیدی و قمری بر هم منطبق 

می شوند، امکان این سفر را به وجود می آورند....
بعد از 33 سال، دوباره چرنوبیل

امسال سریال »چرنوبیل« به خاطر موضوعش که در مورد انفجار هسته ای در یکی از نیروگاه های اتمی 
روســیه، در ســال ۱986 بود، با توجه به تبلیغات وسیعی که پیرامونش شد، سر و صدای زیادی به پا کرد... 
البته قبل از این، مخاطب علاقمند به سریال های شبکه نت فلیکس، از دو سال پیش جهت گیری آمریکا را 

در مورد این حادثه در سریال تاریک، دنبال کرده بود. 
سریال تاریک که در سال ۲۰۱۷ ساخته شده و در فصل اول خود دو سال جلوتر یعنی سال ۲۰۱9 را 
به تصویر می کشد و دقیقا به همین ماجرا  اشاره می کند و نشان می دهد که دروازه های زمان در سیاه چاله 
این داســتان هر 33 ســال یکبار باز می شود و سال ۲۰۱9 هم سالی است که 33 سال از ماجرای چرنوبیل 

گذشته، پس دوباره قرار است این دروازه باز شود و قربانیانش را به کام خود بکشاند...
شاید برای مخاطب عام سؤال پیش آمده باشد که چرا باید بعد از 33 سال، آمریکا سریال هایی در مورد 
حادثه چرنوبیل بسازد؟ مخصوصا که تقریبا بین این همه بی رحمی و فجایعی که توسط این کشور در جهان 

اتفاق افتاده، انفجار یک نیروگاه هسته ای که به خاطر خطای انسانی اتفاق افتاده، چه اهمیتی می تواند برای 
آمریکا داشته باشد؟ 

پاسخ مشخص است، با توجه به دشمنی بین آمریکا و رقیب دیرینه اش روسیه، مخاطب در سریال تاریک 
قرار است روایتی افراطی با شالوده ای از پیچیدگی های پشت سر هم را ببیند تا ذهنش برای دو سال بعد و 

سریالی مانند چرنوبیل آماده باشد و این حادثه را کاملا تازه و از نو واکاوی کند.
البته در واقعیت، حادثه چرنوبیل به عنوان یک اتفاق شــوم، خســارت های فراوانی را به وجود آورد ولی 
در این حادثه، عاملین یا همان دولت وقت کشور روسیه، نتوانستند از  اشتباه انسانی خود فرار کنند و بهای 
سنگینی را به همراه دیگر کشورهای اروپایی پرداخت کردند؛ بهایی که در نهایت حتی یکی از عواملی بود 
که به فروپاشی شوروی سابق، منجر شد ولی با این اوصاف، این سؤال باید برای مخاطب آگاه پیش بیاید که 
حادثه چرنوبیل در مقابل جنایت های اتمی آمریکا که با قصد و نیت قبلی انجام شد و هرگز فیلم یا سریال 

پر سر و صدایی در موردش ساخته نشد، چه جایگاهی پیدا می کند؟ 
دولت وقت روســیه به خاطر حادثه چرنوبیل بهای ســنگینی پرداخت کرد ولی دولت آمریکا به خاطر 
بمباران های اتمی هیروشــیما و ناکازاکی، دقیقا چه بهایی پرداخت کرد که حالا مدام به سراغ زیر ذره بین 

بردن خطاهای انسانی دیگر کشورها می رود؟
سریالی با نمادهای آشنا

باران بو اودار، به عنوان سازنده سریال تاریک، از دو سال پیش، یعنی سال ۲۰۱۷ دست گذاشته است 
روی حادثه چرنوبیل و زمان آغاز سریالش را سال ۲۰۱9 تعیین می کند، یعنی 33 سال بعد از حادثه چرنوبیل. 
این کارگردان آلمانی به ســفارش نت فلیکس، ذهن مخاطب عام را طوری آماده می کند که وقتی دو ســال 
بعد، سریال چرنوبیل ساخته می شود، به عنوان یک بمب خبری در دنیا سر و صدا کند و دوباره پیکان اتهام 

را به سمت رقیب و دشمن دیرینه آمریکا یعنی روسیه ببرد.
در سریال تاریک، مخاطب به وضوح علائم فراماسونری را می بیند. اینکه دروازه زمان تنها هر 33 سال 
یکبار باز می شود و این باز شدن دروازه مقارن با سال ۲۰۱9 می شود، اتفاقی به نظر نمی رسد. سازنده سعی 
می کنــد به مخاطب عام تلقین کند که اتفاقات 33 ســال قبل یا همان حادثه چرنوبیل هنوز هم با قدرت 

تاثیرگذار است و مانند هیولایی تمام نشدنی دست از سر بشریت بر نمی دارد...
اینکه عدد 33 برای فراماسونرها عدد مقدسی است، جای سؤال ندارد اما اینکه سریال تاریک با این حجم 
از  اشارات و تلقین های فراماسونری پر شود و باز هم تنها به عنوان یک سریال، در ژانر تخیلی و فراطبیعی 

شناخته شود، جای سؤال دارد!
چالش زمان و مکان

سریال تاریک با این جمله از انیشتین شروع می شود: » تفاوت گذاشتن بین گذشته، حال و آینده تنها 
یک توهم دائمی و لجبازانه است.«

در این سریال مخاطب با شالوده ای از مفاهیم سنگین روبرو می شود و آنچه که در نهایت قرار است به 
آن برسد با توجه به سطح فکری اش، متفاوت خواهد بود.

مفاهیم زمان و مکان، پیچیده ترین و ســؤال برانگیزترین مفاهیم فیزیکی هستند که دانشمندان هنوز 
هم بعد از این همه سال تحقیق و کاوش نتوانسته اند برای آنها تعریف مشخصی ارائه کنند. تا سال ها پیش 
تصــور بر این بود که دنیای ما ســه بعد دارد، اما مفاهیم فیزیک جدیــد روی بعد چهارم که از نظر ما دور 
مانده اســت، تاکید دارند. امروزه بحث کرم چاله ها به عنوان تونلی برای رســیدن به گذشته یا آینده مطرح 
است و همین مسئله به نوعی باعث شده، سینما و تلویزیون غرب، به سمت چالش زمان و قدرتی که مثلا 

قهرمانانش بر تغییر آن دارند، برود.
در سریال تاریک اما مخاطب قرار است علاوه بر چالش زمان، در دنیایی با تمام مشخصه های یک دنیای 
غربی مانند زنان بی  بند و بار، رازهای مخوف، قتل های بی رحمانه، شهری که همیشه فضای گرفته و بارانی 
دارد و... روبرو شود اما تمام این مسائل به همراه شخصیت پردازی های ضعیف و گیج شدن مخاطب در پیدا 
کردن خط داستانی در زمان های مختلف، باعث می شود، سریال تاریک بیشتر از یک فصل نتواند با مخاطب 
عام ارتباط بر قرار کند و بر خلاف ســریال »چیزهای عجیب و غریب » که به گفته برخی منتقدان نمونه 
آمریکایی ســریال تاریک اســت، تاریک نمی تواند مخاطب خود را بیشتر از این با داستان کش و قوس دار و 

پیچ در پیچ خود، همراه کند. 
البته با توجه به سیاســت های شبکه نت فلیکس، ســریال تاریک برای فصل سوم و پایانی خود دوباره 
تمدید شــده اســت و روایت این پرش های 33 ســال یک بارِ آلمانی آمریکایی، قرار است برای آخرین بار، 

مهمان نت فلیکس باشد.

یکایی  آمر وایت  ر  ، یک تار
زمان! بردن  جلو  عقب،  سال   33

فاطمه قاسم آبادی
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۲۴ ذی الحجه ۱۴۴۰ - شماره ۲۲۲۶۷

در عالم فعالیت های ژورنالیستی، رسانه و مستندسازی انتخاب 
پرسش های درست بسیار مهم است. با این حال نباید انتظار داشته 
باشــید تا سؤال شوندگان بخصوص مدیران، همیشه به پرسش های 

شما پاسخی درست یا اصلا پاسخ بدهند!
 در چنین شرایطی شما بر اساس تجربه و نگاه تحلیل گر و پژوهشگر 
خود باید پرسش را طوری طراحی و مطرح کنید که اگر مدیر یا هر فرد 
مســئول خواست از زیر بار پاسخ شانه خالی کند،همان سکوت یا شانه 
خالی کردن گویای هزار پاسخ بوده و مخاطبان مستند شما به حقیقت 

موضوع دست یابند. 
در جریان ســاخت مستند »مهار اژدها« که برای اولین بار به موضوع 
واردات کالاهای مشابه و لوکس به شکلی جامع و همه جانبه پرداخته ام، 
یکی از پرســش هایی که بر اساس تحقیقات و نیز صحبت ها و گلایه های 
تولیدکنندگان محصولات ایرانی در ذهنم شکل گرفت، نقش آقازاده ها در 
بخش واردات بود، وقتی که قصد این پرســش را از دو مدیر ارشد دولتی 
داشــتم تا نظرات آنها را در این باب بپرســم، به طور قطع می دانستم که 
آنها پاســخی به این پرســش مهم و چالشی نخواهند داد، اما می دانستم 

که عکس العمل و امتناع آنها از پاســخگویی و به اصطلاح »ری اکشن« و 
واکنش این مدیران، می تواند یکی از گویاترین و چالشی ترین صحنه های این 
مستند را رقم بزند، پس با آمادگی کامل و با استفاده از سه دوربین، خود 
را آماده ثبت این لحظه نمودم و در بزنگاهی در میانه های مصاحبه پرسشم 
را مطرح نمودم که: »از نظر شما نقش آقازاده ها در واردات چقدر است؟«

پیش بینی ام درســت بود و آن دو مدیر ارشد  از پاسخ به این پرسش 
پرهیز کرده و جواب روشــنی ندادند؛ اما عکس العمل آنها به این سؤال و 
پاسخ ندادنشان که همراه با مکث و لبخند همراه بود، بهترین پاسخ تصویری 

بود که می شد به این پرسش داد.
عکس العملی که هر بیننده و مخاطب با دیدن آن به اصل ماجرا و بلکه 

به پاسخ های دیگری نیز دست خواهد یافت!
آری! در دنیای مستندسازی و جهان رسانه، گاهی  پرسش ها از پاسخ ها 

مهم ترند.
لازم به توضیح است مســتند سینمایی مهار اژدها از تولیدات شبکه 
مستند سیماســت که بزودی از این شبکه و سایر شبکه ها به روی آنتن 

خواهد رفت.

اســت اصلا در جریان وقایعــی که در ایران 
اتفاق می افتد، نباشند، نقش شبکه هایی مثل 
پرس تی وی که به زبان انگلیســی یا ســایر 
شبکه های برون مرزی که به زبان های دیگر 
به مردم جهان اطلاع رســانی می کند، بسیار 
مهم و اساسی است و می تواند کمک کند به 
اینکــه جامعه جهانی از وقایع روز ایران بهتر 

مطلع شود. 
اقتصــادی  مســائل  کارشــناس  ایــن 
دستور العملی را که پرس تی وی باید اتخاذ 

کند تا روشنگری های لازم را نسبت به آنچه 
در حــوزه بین الملل علیه ایران بر پا اســت، 
صــورت بندی کند، معطوف به مســئولیت 
اجتماعی این شــبکه دانست و خاطر نشان 
کرد: این شبکه هم مانند بسیاری از رسانه های 
جمعــی یک مســئولیت اجتماعــی دارد و 
می تواند در بطن جوامع غربی نفوذ کند و با 
اطلاع رســانی هایی که قصد انجام آن را دارد 
تحولات، دگرگونی های اجتماعی و سیاسی را 
به درستی به مردم جهان منتقل کند. رسالت 

اصلی این شبکه آن است که به موقع بتواند 
جامعه جهانی را در جریان اتفاقاتی که پیرامون 
موضوعات اقتصادی، غیر اقتصادی و سیاسی 

در ایران می افتد قرار دهد. 
وی با توجه به کارکرد اطلاع رســانی که 
رسانه ها دارند، گفت: این رسانه ها هستند که 
زمینه دسترسی به اطلاعات را فراهم می کنند 
و افراد جامعه، اطلاعات لازم را از طریق این 
رسانه ها می گیرند، پرس تی وی اگر بخواهد در 
این شرایط کمک به اطلاع رسانی صحیح کند 
طبیعتا باید منابع خبری کاملی داشته باشد، 
به موقع و در زمان مناســبی این اطلاعات را 
در سطح گسترده منتشر کند، علیرغم اینکه 
قطعا مشکلاتی برای انتقال این مفاهیم برای 
جوامع مختلف وجود دارد و کارشکنی هایی 
از سوی رسانه های دیگر روی خواهد داد. از 
طرفی هم مهم این است که پرس تی وی بتواند 
جاذبه ایجاد کند که مردم دنیا به عنوان یک 
رســانه ای که حقایق را به اطلاع می رساند، 
بدان جذب شوند و بتوانند از این اطلاعات به 

درستی استفاده کنند.
بیگی درباره تبیین شــبکه پرس تی وی 
از آنچه که برای نظام جمهوری اسلامی مهم 
اســت، گفت: با توجه به اینکه شــبکه پرس 
تی وی یک رســانه ایرانی است که اطلاعات 
مورد نیاز، حقایــق و وقایع ایرانی و پیرامونی 
را به اطلاع جهانیان می رســاند، مهم اســت 
کــه در واقع سیاســت های اصلــی نظام را و 
رهنمودهایی که مقــام معظم رهبری دارند، 
هم راســتا با هم اطلاع رسانی کند، آنها را به 
گوش مردم دنیا برساند و برنامه سازی مناسب 
در جذب مخاطب داشته باشد که البته باید با 
توجه به اینکه معمولا فهم مطالب سیاسی و 
اجتماعی نیازمند به یک پیش زمینه مطالعاتی 
خاص اســت و این هنر رسانه است که بتواند 
درخور اکثریت جامعه اطلاعات را منتقل کند، 

برنامه ریزی شود.
وی در مورد عواملی که در بهتر شــنیده 
شــدن پیام جمهــوری اســلامی از طریق 
شــبکه های برون مرزی به ویژه پرس تی وی 
که از زبان پر مخاطب انگلیســی اســتفاده 
می کند، نقش دارد، گفت: قطعا کشــور هایی 
که علیه جمهوری اسلامی قدم برداشته اند و 
منافع شان با اطلاع رسانی های صحیح به خطر 
می افتد، مانع از درج اطلاعات خواهند شد و 
سعی می کنند با اطلاع رسانی های وارونه مردم 
را به گمراهی برسانند، من امیدوارم که شبکه 
پــرس تی وی هم کاری کند که مخاطبانش 
اضافه شــوند و  اشــتباهات محاسباتی را که 
کشــورهایی نظیــر آمریکا و دولــت مردان 
آمریکایی دارند، به گوش مردم جهان برساند.

با این کار در واقع اطلاعات غلطی را که بعضا 
ممکن است شبکه های مختلف بخواهند به 
خورد مردم داده، دروغ بگویند و تهمت بزنند 
یا مســائلی از این قبیل که مــردم را دچار 
ســردرگمی می کند، خنثی و اتفاقات را در 

مسیر درست قرار دهند.
وی در ادامه افزود: البته این موضوع خاص 
مردم ایران نیســت، در کل دنیا قطعا مسائل 
ممکن است وارونه جلوه داده شود و با توجه 
به اینکه بخش زیادی از جامعه جهانی ممکن 

یک کارشناس مسائل اقتصادی مهم ترین 
رسالت شــبکه برون مرزی پرس تی وی را 
آن دانست که به موقع بتواند جامعه جهانی 
را در جریان اتفاقاتی که پیرامون موضوعات 
اقتصادی، غیر اقتصادی و سیاســی در ایران 

می افتد، قرار دهد.
سلیمان بیگی کارشناس مسائل اقتصادی 
و کارشناسی ارشــد مدیریت اجرایی درباره 
اعمال و تشــدید تحریم های اقتصادی علیه 
کشــورمان گفت: این تحریم ها در بی ثباتی 
خاورمیانه نقش اساســی داشته، مناسبات و 
معــادلات بین المللی را تحت تاثیر قرار داده 
اســت، هر چند که این تاثیر در خاور میانه 
می تواند بیشتر باشد اما می تواند به شرایطی 
کــه ملت ایران در نقطــه ای قرار بگیرند که 
متکی به داشته های خودشان شوند و انسجام 

بیشتری پیدا کنند، کمک کند.
وی بر همین اســاس افزود: از وقتی که 
آمریکا از برجام خارج شد و توافق اقدام جامع 
مشــترک را به هم زد، در خیلی موارد دیگر 
هم با این اقدام ســعی کرد که کشــور ایران 
را تحت فشــار قرار دهد. لذا سعی به اعمال 
تحریم های بیشــتر کرد. به هر صورت قطعا 
برای مردم کشور مشــکلات اقتصادی زیاد 
شده اســت، ولی آنچه که مسلم است ما در 
طول 4۰ ســال گذشته شرایط مشابه این را 
زیاد تجربه کرده ایم و قطعا مردم راه خودشان 

را پیدا می کنند.
بیگی درباره نقش رسانه های برون مرزی به 
ویژه پرس تی وی در شکل گیری ذهنیت مردم 
جهان نسبت به محدودیت های اقتصادی ایجاد 
شده علیه کشورمان، گفت: به طور کلی وسائل 
ارتباط جمعی با توجه به تنوع زیادی که دارند 
به راحتی می توانند حرف و گفته ها را آسان به 
همه جای دنیا منتقل کنند و به عنوان یکی 
از مهم ترین ابزارهای تولید فکر و اندیشه به 
حساب می آیند؛ به عبارتی می شود گفت که 
رسانه ها نقش کارگزاری را برای تصمیم سازی 
و اندیشه آفرینی دارند و جایگاه بسیار حساسی 
دارنــد در اینکه مردم از واقعیت ها و اتفاقاتی 
که در کل جهان رخ می دهد، مطلع شوند و 

رضا معینی

شبکه های برون مرزی 
و تحریم ایران

کارگردان برای پر کردن تمام خلأ و حفره های 
فیلم از موسیقی استفاده کرده است. ایکس لارج 
فیلمی پرستاره است که هر یک برای موفقیت 
یک اثر کافی است اما به دلیل اینکه فاقد فیلم 
نامه اســت و همه چیز به بداهه پردازی نهاده 
شــده به بیراهه رفته است. این اثر فاقد عناصر 
داســتانی از جمله بیرنگ و به هم پیوســتگی 
داستان است. کارگردان برای پوشش این ضعف 

از عنصر کمدی کلامی آن هم از نوع جنســی 
بهره گرفته است. این موضوع آنقدر گل درشت 
و بــه قولی بیل بورد اســت که حتی در رفتار 
بازیگران در مراســم اکران فیلم هم به خوبی 
قابل مشاهده است. نکته ای که وجود دارد این 
است که هر چقدر که به امثال فرح بخش انتقاد 
شود آنها راه خود را می روند و باز هم آثاری از 
این دســت تولید می کنند و این چرخه ادامه 

دارد. اما موضوعی که به آن توجه نمی شــود 
صدمه ای اســت که این آثار به کلیت سینما 
وارد می کنند. و تماشاگر آن روز به روز کمتر 
می شــود و این روند با وجود فضای مجازی 
تسریع می شود چون کافی است یک پلان یا 
یک سکانس از فیلم در فضای مجازی پخش 
شود و اگر بازخورد منفی داشته باشد سقوط 
فیلم و سینما را به همراه دارد. یک طنزپرداز 
در جایــی گفته بود که دیگر نمی شــود در 
مطبوعات ستون طنز داشت چون تا بخواهی 
ســوژه را آماده کنی فضای مجازی صدبار به 
آن پرداخته است. و امکان واکاوی سوژه از بین 
می رود چون دستمالی شده است. و به قولی 
سوژه سوخته است. ایکس لارج سعی داشت 
با بهره گیری از ســوژه های فضای مجازی به 
غنای نداشته خود بیفزاید اما به همین دلیل 
یعنی دستمالی شدن کمدی کلامی دقیقا به 
ضد خود عمل کرده. کارگردان هرچه در این 
چند سال در فضای مجازی به عنوان شوخی 
وجود داشته را یک جا به کار برده است. دستان 
ســازندگان این اثر بسیار خالی است و سعی 
دارنــد از جیب تماشــاگر آن را پر کنند و او 
را درون خلســه فرو ببرند که حداقل در این 
شــرایط اقتصادی تماشاگر برای چند دقیقه 
بــه موضوع متن، خوراک، خــودرو، و دیگر 
هزینه ها فکر نکند و آنها برای این کار یعنی 
خلسه و بی وزنی تماشاگر از او پول می گیرند 
وبه او مخدر می دهند تا همه چیز قشنگ و 

مامانی دیده شود. 

مدنظر ندارد و او در یک نقش، کلیشه ای شده 
است و این گونه است که او خود را تکرار می کند. 
در واقع سینمای بدنه و کمدی از فیلم فارسی 
به سمت لمپنیسم حرکت می کند و این جریان 
سیال بسیار پرشتاب است و با حرکت سریع خود 
در حال بردن مهم ترین رکن سینما یعنی هویت 
و اعتبار آن است و وقتی این هویت مستقل را 
از دست بدهد نتایجی مثل ایکس لارج دارد. در 
واقع آنچه از آن غفلت شده است ساختار تولید 
آثار کمدی است که سینمای بدنه و کمدی را 
به این ســمت و سو برده چون تولیدکنندگان 
نمی خواهند این وضعیــت را تغییر دهند و با 
ساخت هر فیلم سیر نزولی آن تسریع می شود. 
در واقع ســینما خود یــک جهت دهنده و 
خط دهنده است و می تواند رفتار افراد را شکل 
دهــد. موضوعی که هالیوود و بالیوود به خوبی 
از آن اســتفاده کرده مشغول القا فرهنگ خود 
به دیگران هستند و از این سلاح جهت نیل به 

اهداف خود بهره می برند.
این اثر بیشتر فیلم تهیه کننده )فرحبخش( 
اســت تا کارگردان. به راســتی با این حجم از 
علاقه او به کنایه های جنسی که جزو آیتم های 
ثابت او در فیلم ســازی اســت بعید است او با 
خانواده خود به تماشای شاهکار خود برود. اگر 
ما به خط ســیر آثار او نگاه کنیم استفاده زیاد 
از موسیقی، حرکات موزون و صد البته توجه به 
کنایه های جنسی از عناصر ثابت آثار او هستند. 
قدر پر رنگ  در ایکس لارج عنصر موسیقی آن 
است که حجم قابل توجهی از فیلم را گرفته و 

ســینمای ایران این روزها حال و هوای 
عجیبی دارد. شرایطی که هر کدام برای ساقط 
کردن ســینما کافی است. از مافیای پخش و 
اکران، از ساختار و محتوای ضعیف و غیر قابل 
دفاع اکثر فیلم ها همه و همه شرایط را برای 
ســینما بحرانی کرده است. مافیای اکران که 
خود بازار اکــران را قبضه کرده اند به طوری 
که خلاف نظر آنها فیلمی یا اکران نمی شود 
یا به سرعت از پرده پائین می آید. این جریان 
به گونه ای عمل می کند که حتی اگر تناسب 
فروش به هم بخــورد باز هم فیلم مخالف از 

دور خارج می شود. 
سرمایه داران و صاحبان »مال« ها پیشرو در 
این حوزه هستند. پردیس هایی که سانس به 
سانس اکران را زیر ذره بین دارند. واقعا برای 
آنها ســینما چیزی جز ابزاری برای ثروتمند 
شدن نیست. »ایکس لارج« هم از محصولات 
جدید این جریان اســت. از اکبر عبدی بعید 
بود در فاجعه ای به نام ایکس لارج ایفای نقش 
کند. اصولا ایکس لارج را نمی توان فیلم نامید 
بلکه باید آن را ســکانس های به هم پیوسته 
دانست. البته تکلیف افرادی مثل علی صادقی 
معلوم است. چون به هنر به عنوان یک قرارداد 
صرف کاری و پروژه تعریف شده توسط کارفرما 
نــگاه می کند. او خود گفتــه بود من در یک 
سریال نقش یک جوان عاشق را بازی کردم و 
بعد از آن تمام کارگردان ها فقط من را برای 
ایفای این نقش یا بهتر است بگوییم این تیپ 
می خواهند و کسی مرا برای ایفای نقش جدی 

احمد سیمای عراقی

نگاهی به فیلم ایکس لارج

زخمی دیگر بر پیکر سینما

مهـــــار   اژدهـــــــا
درحاشیه تولید یک مستند درباره واردات کالاهای لوکس

د دیندار
محم

با توجه به اینکه شبکه پرس تی وی یک رســانه ایرانی است که اطلاعات مورد نیاز، حقایق و 
وقایع ایرانی و پیرامونی را به اطلاع جهانیان می رســاند، مهم است که در واقع سیاست های 
اصلی نظام را و رهنمودهایی که مقام معظم رهبری دارند، هم راســتا با هم اطلاع رسانی کند، 
آن ها را به گوش مردم دنیا برســاند  و برنامه سازی مناســب در جذب مخاطب داشته باشد.


